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Oœwiadczenie skierowane do ministra infrastruktury Cezarego Grabarczyka

W ostatnich tygodniach prawie ca³a Polska z zainteresowaniem przygl¹da siê dzia³aniom kierowane-
go przez Pana resortu. Uwaga Polaków jest zwrócona przede wszystkim na dwie sprawy: na stan trans-
portu kolejowego oraz na plany budowy dróg.

Ze szczególnym niepokojem œledzê wraz z obywatelami naszego kraju doniesienia o tym, które odcin-
ki autostrad lub dróg ekspresowych nie bêd¹ realizowane w najbli¿szym czasie. Zamiast regularnych
raportów o kolejnych etapach realizacji planu budowy nowych dróg Polacy otrzymuj¹ informacje o mo-
bilizacji kolejnych regionów w obronie obiecanych im inwestycji drogowych. Obserwujemy wielk¹ mobi-
lizacjê lokalnych spo³ecznoœci Lublina i Lubelszczyzny, regionów po³o¿onych wzd³u¿ trasy S7
z Warszawy do Krakowa, pó³nocnej czêœci województwa lubuskiego, które wraz ze Szczecinem upomina
siê o brakuj¹cy odcinek trasy S3 miêdzy Gorzowem a Miêdzyrzeczem.

Do lokalnych spo³ecznoœci, które wystêpuj¹ w obronie swoich interesów, w obronie bezpieczeñ-
stwa mieszkañców i szans rozwoju gospodarczego, do³¹czy³o równie¿ moje miasto, Strzelce Kra-
jeñskie w województwie lubuskim, które liczy³o na pomoc Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych
i Autostrad w budowie obwodnicy miasta w ci¹gu drogi krajowej nr 22. Z og³oszonego przez Mini-
sterstwo Infrastruktury „Programu Budowy Dróg Krajowych w latach 2011–2015” wynika, i¿ bu-
dowa obwodnicy Strzelec Krajeñskich nie jest planowana w najbli¿szych kilku latach. Bardzo
poruszone t¹ informacj¹ s¹ w³adze samorz¹dowe Strzelec Krajeñskich, które zgodnie z porozumie-
niem zawartym z Generaln¹ Dyrekcj¹ Dróg Krajowych i Autostrad przygotowa³y dwie koncepcje
przebiegu obwodnicy. Brak pañstwowego wsparcia dla budowy obwodnicy oburzy³ równie¿ miesz-
kañców miasta, którzy prowadz¹ akcjê zbierania podpisów pod ide¹ poparcia budowy nowej drogi
odci¹¿aj¹cej miasto.

W zwi¹zku z tak du¿ym poruszeniem spo³ecznym zwracam siê do Pana Ministra z proœb¹ o udziele-
nie informacji dotycz¹cej planów budowy obwodnicy miasta Strzelce Krajeñskie. Czy obwodnica ta jest
w ogóle w planach finansowych Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad? Je¿eli tak, to jaki jest
realny czas realizacji tej inwestycji? Je¿eli zaœ budowa tej¿e drogi nie jest planowana, to bêdê wdziêczny
za przedstawienie uzasadnienia takiego stanowiska.

Pragnê w tym miejscu przypomnieæ, i¿ budowa obwodnicy le¿y nie tylko w interesie mieszkañców
miasta i regionu, ale i w ¿ywotnym interesie publicznym. Przemawia za tym kilka argumentów. Z oficjal-
nych danych GDKiA wynika, i¿ natê¿enie ruchu na tej drodze wynosi 720,8 auta na godzinê, co daje 17
300 samochodów na dobê. Droga krajowa nr 22 prowadzi dok³adnie przez samo centrum miasta, co po-
woduje, ¿e niemal ka¿dy mieszkaniec musi tê drogê na co dzieñ przekraczaæ. Szczególnie niebezpieczne
jest to dla dzieci, które s¹ zmuszone przechodziæ przez drogê nr 22 w drodze do szkó³.

Przebieg przez miasto drogi krajowej nr 22 wywodzi siê jeszcze z czasów póŸnego œredniowiecza,
kiedy to ulice miejskie nie by³y przygotowane do obs³ugi takiej liczby pojazdów. A w odleg³oœci 100 m
od drogi nr 22 znajduje siê kilka unikatowych œredniowiecznych zabytków takich, jak trzynastowiecz-
ny gotycki koœció³ mariacki, piêtnastowieczna brama miejska oraz trzynastowieczne mury obronne
opasuj¹ce miasto pierœcieniem d³ugoœci 1640 m. To w³aœnie zespó³ œredniowiecznych fortyfikacji
miejskich czyni Strzelce Krajeñskie miastem wyj¹tkowym, które mo¿na œmia³o nazwaæ polskim Car-
cassonne. Niestety, kamienne mury s¹ w bardzo z³ym stanie, widoczne s¹ liczne, groŸne pêkniêcia,
które mog¹ doprowadziæ je do ruiny, je¿eli w porê nie zostan¹ podjête prace konserwatorskie. Rewita-
lizacja murów poch³onie jednak ogromne pieni¹dze z bud¿etu centralnego, które moga siê okazaæ pie-
niêdzmi wyrzuconymi w b³oto, je¿eli w porê nie uda siê wyprowadziæ z miasta ruchu tranzytowego
poprzez budowê obwodnicy.

Maj¹c to wszystko na uwadze, pozwalam sobie zwróciæ uwagê Pana Ministra na problem strzeleckiej
obwodnicy i apelujê o dzia³ania, które podyktowane s¹ przede wszystkim racjonalnym podejœciem do
wydawania pieniêdzy publicznych. Lepiej jest bowiem wydaæ je raz w odpowiednim momencie na budo-
wê obwodnicy, ni¿ ponosiæ koszty ratowania zabytków, które po renowacji nadal bêd¹ niszcza³y i wyma-
ga³y kolejnych pieniêdzy nie tylko na ich rewitalizacjê, ale równie¿ na zapewnienie bezpieczeñstwa
mieszkañców zagro¿onych ich pogarszaj¹cym siê stanem.



Zapraszam do odwiedzenia miejskiej strony internetowej, gdzie bêdzie móg³ Pan Minister bli¿ej za-
poznaæ siê z zabytkami miasta. Je¿eli Pan Minister zechcia³by osobiœcie odwiedziæ miasto i zapoznaæ siê
bli¿ej z przedstawionym przeze mnie problemem – zapraszam serdecznie.
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